

**Ple de les Corts Valencianes celebrat el dia 27 de desembre de 1995. Comença la sessió a les 10 hores i 8 minuts, sota la presidència del Molt Excel·lent Senyor President Vicent González Lizondo. Sessió plenària número 16. Primera reunió.**

#### **El senyor president:**

Senyories, bon dia.

Senyores i senyors diputats, lamentablement una vegada més esta Cambra ha de guardar un minut de silenci a causa del crim perpetrat per ETA en la nostra ciutat de Valencia.

*(Es guarda un minut de silenci.)*

Moltes gràcies, senyories.

Senyories, bon Nadal a tots. Anem a començar. S'obri la sessió en el primer punt de l'orde del dia que es la compareixença del Molt Honorable President del Consell per a contestar a les preguntes d'interès general formulades pels grups parlamentaris.

En primer lloc te la paraula, pel Grup Parlamentari d'Esquerra Unida-Els Verds, el senyor Taberner.

#### **El senyor Taberner i Ferrer:**

Moltes gràcies, senyor president.

Senyories. Senyor president del Consell.

El meu Grup Parlamentari Esquerra Unida-Els Verds, en el torn de preguntes que tenim l'oportunitat de formular al president del Consell, hem cregut que és de plena actualitat la resolució final d'una crisi que afecta a una de les empreses punteres del sector agroalimentari valencià, tot i que aquesta empresa té els seus assentaments també en altres comunitats autònomes. Però que sense dubte de sempre ha estat una de les empreses punteres, que a més a més ha possibilitat el crear una realitat que acull a més de 4.500 persones directament relacionades laboralment amb aquesta empresa i a molts milers més que de manera indirecta estan relacionats amb l'activitat de Pascual Hermanos.

La pregunta que formula el meu grup és ben concreta: quines iniciatives i mesures ha pres com a president del Consell per tal d'ajudar a resoldre la crisi de Pascual Hermanos.

Moltes gràcies.

#### **El senyor president:**

Moltes gràcies, senyor Taberner.

Senyor president.

#### **El senyor president del Consell:**

Con la venia del señor presidente.

Señorías.

Señor Taberner, la empresa Pascual Hermanos ha atravesado, como sus señoría sabe, en los últimos años una profunda crisis, de forma especial o más pronunciada a partir del año 1992, lo que llevó en 1993 a presentar varios expedientes de suspensión temporal y de extinción de contratos de trabajo. Es una empresa también cuyos problemas desbordan los límites de la Comunidad Valenciana por tener industria instalada, y lógicamente trabajadores, en las comunidades al menos de Murcia y Andalucía.

Pero la crisis a la que usted se refiere es la que se desencadena a partir de finales aproximadamente del mes de julio cuando presenta suspensión de pagos. Presenta una suspensión de pagos con un pasivo superior a los 10.000 millones de pesetas. Y esto, lógicamente, genera una gran incertidumbre en la sociedad valenciana de la que se hace eco de forma inmediata el gobierno valenciano que me honro en presidir.

Y genera una gran incertidumbre porque afecta a los números exactos de los que dispongo en estos momentos. En la

Comunidad Valenciana, concretamente en los siete centros que tiene en la Comunidad Valenciana la empresa, 149 trabajadores fijos, pero 1.324 trabajadores discontinuos. Y ello hace que desde el primer día, como le decía, se movilice el gobierno.

A iniciativa de quien le habla, mía personal, se han celebrado múltiples reuniones y gestiones con representantes sindicales, con la dirección de la empresa, con organismos oficiales, con entidades financieras, incluso con los alcaldes de los municipios afectados.

La situación, después del primer análisis, exigía la incorporación de un nuevo accionista que aportaba liquidez, pues el problema radicaba, como su señoría debe conocer, en que las entidades financieras eran contrarias a ampliar el riesgo crediticio con la empresa Pascual Hermanos. Junto con la empresa, junto con los accionistas, junto con los sindicatos, realizamos una labor que cristalizó afortunadamente con la oferta realizada por la empresa Dole.

Pero nuestra colaboración no solamente ha sido esa. A mediados de noviembre, ante el rechazo inicial de ciertas entidades financieras a la propuesta de Dole, por mediación de nuestro gobierno se han tenido otra serie de reuniones, una bastante importante en la ciudad de Alicante, donde estuvieron presentes los directivos de la Caja de Ahorros del Mediterráneo, de Bancaja, de Caja de Murcia y de las sociedades de garantías recíprocas de Murcia y de nuestra comunidad, de la Comunidad Valenciana.

A esta reunión se han añadido múltiples conversaciones con los responsables del Ministerio de Economía y Hacienda y de Agricultura, con las centrales sindicales y con otros gobiernos autónomos.

Desde esas reuniones y conversaciones se trasladó al sindicato de bancos acreedores el apoyo inequívoco del gobierno valenciano a la empresa Pascual Hermanos en los planteamientos que estaban haciendo para poder ser reflotada por parte de los nuevos accionistas.

No obstante, previendo —que lógicamente no estaba en nuestras manos— que pudiera en algún momento no salir bien la operación diseñada y apoyada, sin duda, por el gobierno valenciano, la Conselleria de Trabajo puso en marcha en el marco del programa que usted conoce, Pamer II, un conjunto de actividades de formación con becas con una remuneración de 1.100 pesetas diarias destinadas principalmente a los trabajadores de la empresa en situación de suspensión de empleo.

Con todo, realizamos también, como se ha hecho eco en los medios de comunicación, una reunión en la ciudad de Valencia, en el Palau de la Generalitat, con el presidente del gobierno murciano, con las centrales sindicales de las dos comunidades —no asistió a pesar de estar convocado el presidente de Andalucía y las centrales sindicales andaluzas— con la idea —que salió muy bien— de generar un frente común y comunicar la situación al presidente del gobierno, que la debía de conocer sin duda porque así se lo habría comunicado el ministro de Economía y Hacienda y el de Agricultura que estaban puntualmente informados, como le he referido anteriormente, pero para intentar presionar dado que en aquellos momentos, que no son los actuales, existía cierta dureza ante la oferta de Dole por parte del primer acreedor bancario, que era el Banco de Crédito Agrícola perteneciente, como usted bien sabe, al grupo Argentaria.

Se ha tenido una negociación directa con Argentaria. Y afortunadamente el pasado día 22 se ha abierto un camino a la esperanza con una perspectiva claramente favorable. En la asamblea general se han adoptado los acuerdos necesarios para que el plan de viabilidad pueda salir adelante. Sin duda, ese plan va a salir adelante con grandes sacrificios y esfuerzos por parte de todos. Pero sin duda también se evitan unos daños

sociales y económicos muy importantes para nuestros trabajadores y para la economía de la Comunidad Valenciana.

Yo quiero, si me lo permite su señoría, en estos momentos de optimismo que afortunadamente estamos viviendo después de una larga crisis y un periodo —hay que reconocerlo— de cierta incertidumbre, destacar la positiva actuación de los sindicatos y reconocer el mérito de los accionistas, de sindicatos —reitero una vez más—, de entidades financieras y de trabajadores de la empresa. Y si usted me lo permite, también, modestamente, y en último lugar, de mi gobierno que ha sabido una vez más resolver los problemas planteados en una empresa valenciana, que lo ha resuelto de forma eficaz, como resolvió anteriormente los problemas de la empresa Ferrys, y ha conseguido que un daño social importante que se podía producir en los trabajadores de nuestra comunidad o en un número importante de trabajadores de la comunidad afortunadamente no se produzca.

Muchas gracias.

**El senyor president:**

Gracias, señor presidente.  
Señor Taberner.

**El senyor Taberner i Ferrer:**

Moltes gràcies, senyor president.

Senyor Zaplana, efectivament l'esforç dels treballadors de Pascual Hermanos, l'esforç dels propis accionistes, l'esforç al final també dels bancs acreedors ha possibilitat, jo crec que és moment de felicitar-nos, el que s'òbriga eixa porta per consolidar i reflotar una empresa important en el panorama econòmic valencià i en el panorama específic de l'agricultura valenciana.

Jo crec que per damunt de tot, efectivament, l'esforç dels treballadors que han vist com repetidament des de l'any 1993 han hagut de suportar expedients de regulació d'ocupació, com han hagut d'aportar d'una manera generosa i d'una manera clarivident també el seu esforç a què eixa porta s'òbriga, acceptant sacrificis i retalls salarials d'una enorme importància.

Si la pregunta li l'hem formulada, i li l'hem formulada, i ens haguera agradat que eixe final que vosté reclamava també per a l'esforç que el seu govern ha fet a l'hora de resoldre este tema és precisament perquè des del meu grup entenem que el seu govern no ha estat a l'altura de les circumstàncies, senyor Zaplana. I no li ho diem perquè l'oposició i el govern hagen de tindre eixa relació de no reconèixer l'oposició l'esforç del govern i el govern de voler apuntar-se tots els tants.

Jo simplement recorriré al que ha anat apareixent als mitjans de comunicació i a les informacions que al meu grup han anat arribant de persones implicades directament en este procés de negociació. Per part del meu grup hem fet altres iniciatives parlamentàries, hem fet l'esforç d'enterar-nos i d'aportar el que nosaltres entenem que hauria d'haver estat una actuació molt més compromesa, molt més contundent del govern de la Generalitat, senyor Zaplana.

Li llegiria titulars, com per exemple allò de "Zaplana adverteix que no destinarà ajudas públicas para Pascual Hermanos" o que l'acord al que s'arriba en la reunió del Palau en la que vosté estava present, estava present també el president de la Comunitat de Múrcia i els representants dels treballadors, en la que l'acord es transmet en un fax al president del govern Felipe González en el que "ambas partes instan a que adopte las medidas pertinentes para resolver la situación".

Mire, li fique un exemple que ve al cas, tot i que són diferents. Quan la crisi de Seat, els esforços que es feren per part de la Generalitat de Catalunya exigint de l'administració central la seua intervenció, i la seua intervenció compromentent

recursos públics per a reflotar i per a tirar endavant el pla de viabilitat d'aquella empresa, van ser notablement diferents. Ací hem estat a un punt de caure totalment en el precipici, de què eixe nou accionista que ve momentàniament a resoldre la crisi plantejada en Pascual Hermanos en definitiva s'haja associat com a soci majoritari.

Si finalment eixa situació no s'haguera produït, a hores d'ara estaríem lamentant que eixa empresa haguera desaparegut del mapa econòmic valencià. I el govern valencià, i vosté com a president del Consell de la Generalitat, haguera remès un fax al president González dient "mire, vosté faça l'esforç, presione a Argentaria, perquè açò es puga solventar".

Nosaltres creiem honestament, senyor Zaplana, que el president de la Generalitat, el president de la Generalitat, dels valencians, davant un problema d'esta magnitud...

**El senyor president:**

Moltes gràcies, senyor Taberner.

**El senyor Taberner i Ferrer:**

...hauria d'haver fet altres accions.  
Moltes gràcies, senyor president.

**El senyor president:**

A continuació, per a formular la pregunta d'Unio Valenciana, te la paraula el senyor Hector Villalba.

**El senyor Villalba Chirivella:**

Moltes gràcies, senyor president.  
Senyores diputades i senyors diputats.

Senyor president del Consell, com vosté molt be sap, l'article 36 de l'estatut d'Autonomia, que està en concordància en el 149 de la Constitució, possibilita per part de la Comunitat Autònoma Valenciana la creació del cos únic de policia autonoma.

Les seues funcions queden perfectament establides en la legislació vigent. I, per tant, nos trobem en estos moments davant d'una decisió exclusivament de voluntat política, de creure-nos de veres la autonomia, de voler desenvolupar l'Estatut i de no renunciar a cap de les competències potenciant cada vegada mes les nostres institucions d'autogovern.

Des d'Unio Valenciana estem convençuts de la necessitat de la seua creació, i ens agradaria saber quina es la seua posició al respecte i, per això, li preguntem: quines mides legislatives, presupostaries i eixecutives pensa prendre el Govern Valencià per a fer efectiu el mandat estatutari implícit en l'article 36 desenvolupant un cos únic de policia autonoma de la Comunitat Valenciana.

Moltes gràcies, senyor president.

**El senyor president:**

Gràcies, senyor Villalba.  
Senyor president.

**El senyor president del Consell:**

Con la venia, señor presidente.

Señor Villalba, el gobierno que presido no ha renunciado ni renuncia a la creación de un cuerpo de policía autonoma de acuerdo con las previsiones estatutarias. No obstante, acogiéndonos actualmente a las diversas posibilidades que permite la Ley de fuerzas y cuerpos de seguridad del Estado, consideramos que es más razonable en el momento actual acogerse a lo previsto en el artículo 37 de la Ley orgánica de fuerzas y cuerpos de seguridad que, como su señoría conoce, posibilita que se adscriban unidades del cuerpo nacional de policía a la Generalitat Valenciana, al objeto de que por parte de dichas uni-